

讲座人 Lecturer

Nidesh Lawtoo

Professor of Modern and Contemporary European Literature and Culture at Leiden University Center for the Arts in Society (LUCAS), Leiden University, Netherlands; Research Professor - Institute of Philosophy (HIW), KU Leuven, Belgium.

与谈人 Discussant

Associate Professor

Xiaoxi Wu

Southeast University

主持人 Moderator

Professor Ionut Untea

Southeast University

“鲲鹏讲坛”是为纪念我国著名哲学家萧燕燕先生(1922-1999)由东南大学人文学院哲学与科学系设立的系列高端学术论坛。

Kuntao Lecture Series
(19th)



讲 焜
坛 煮

第19期

The Performativity of Homo Mimeticus: Beyond Nature and Culture

16 Apr 2025 (Wed)

15:30-17:30 CST (UTC+8)

九龙湖校区教一202
Room202, Building 1,
Jiulonghu Campus

腾讯会议/VooV:
248-819-416



东南大学人文学院秉文交响坛系列



东南大学人文学院哲学与科学系



东南大学道德发展研究院

题目Title

The Performativity of Homo Mimeticus: Beyond Nature and Culture

Nidesh Lawtoo

Professor of Modern and Contemporary European Literature and Culture at Leiden University Center for the Arts in Society (LUCAS), Leiden University, Netherlands; Research Professor - Institute of Philosophy (HIW), KU Leuven, Belgium.

Nidesh Lawtoo, 荷兰莱顿大学社会艺术中心 (LUCAS) 现当代欧洲文学与文化教授; 比利时鲁汶大学哲学研究所 (HIW) 研究教授。



主题摘要Abstract

In this talk Nidesh Lawtoo offers an introduction to the interdisciplinary field of mimetic studies tied to his ERC (European Research Council) project Homo Mimeticus. Contrary to dominant definitions of mimesis restricted to a realistic representation of nature, Lawtoo argues that the all too human ability to imitate was central to the birth of philosophy, goes beyond nature and culture, and anticipates contemporary concerns with plasticity and performativity. Critical engagements from Plato to Nietzsche, Malabou to Butler will help foreground the performativity of homo mimeticus.

在此次讲座中, Nidesh Lawtoo将围绕其欧洲研究理事会 (ERC) 资助项目"拟态人" (Homo Mimeticus), 对跨学科的拟态研究领域进行学理引介。Lawtoo指出, 与主流将拟态 (mimesis) 限定为对自然的现实主义再现之定义不同, 人类特有的模仿能力实则构成哲学诞生的核心动力, 既超越自然与文化的二元分野, 也预见了当代关于

可塑性与践行性的理论关切。重申从柏拉图到尼采，从Malabou到Butler的批判性参与，将有助于突出拟态人的践行性。

主持人简介Moderator Introduction

Professor **Ionut Untea** teaches History of Western Philosophy at South east University, Nanjing, China. He previously taught at the University of La Rochelle, France, and was a postdoctoral fellow of the Foundation for Inter religious and Intercultural Research and Dialogue (FIIRD) at the University of Geneva, Switzerland. His focus is on the modern and contemporary inter sections between moral and political thought.

Ionut Untea东南大学哲学与科学系教授，主讲西方哲学史。曾任教于法国拉罗谢尔大学，瑞士日内瓦大学跨宗教与跨文化研究对话基金会博士后，研究聚焦现当代道德哲学与政治思想的交叉领域。

与谈人简介Discussant Introduction

Xiaoxi Wu, associate professor at Southeast University, Nanjing, China. She received Ph. D in Philosophy at the University of Vienna, her research focuses on agency and related topics, deploying constructivist ethics, existentialism and philosophy of cognitive science.

武小西，东南大学哲学与科学系副教授。维也纳大学哲学博士，研究聚焦能动性及其关联议题，主要运用建构主义伦理学、存在主义与认知科学哲学等框架展开研究。

时间time

2025年4月16日（周三）
April.16 2025 (Wed)
15:30-17:30 CST (UTC+8)

地点 Location

九龙湖校区教一202
Room202, Building 1, Jiulonghu Campus

会议链接Online Access

腾讯会议/Voov: 248-819-416

讲座语言 language

英语/English



排版 | 罗嘉楠

学术活动 180

学术活动 · 目录

上一篇

活动报名 | “青年学人”午间工作坊：医务人员的职业丧痛：概念、测量、实证发现与支持...

下一篇

讲座回顾 | 奇幻拜物教：AI时代的一种社会危机